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یادداشت

مدیر استارت اپ اسکای روم در پاسخ به 
«شرق» و درباره طرح صیانت

انحصار کمکی 
به کسب وکارها نمی کند

شــرق: نخســتین نشســت خبری پلتفرم بومی  �
اسکای روم، ســاعت ۱۱ روز دوشنبه بیســتم دی ماه، 
در محل دفتر این اســتارت اپ در نیشــابور با حضور 
جمع کثیری از اصحاب رســانه اعــم از خبرگزاری ها 
و روزنامه های سراســری و وب ســایت های خبری و 
تخصصی برگزار شــد. در این نشســت خبری، مجید 
خواهانی هم بنیان گــذار و مدیرعامل اســکای روم و 
محسن خواهانی هم بنیان گذار و مدیر فنی این پلتفرم، 
ضمن بیان داســتان شکل گیری اسکای روم به تشریح 
وضعیت فعلی، رکوردهایی که بر بســتر اسکای روم 
ایجاد شــده، برنامه هــای آینده ، حضــور در بازارهای 
بین المللی، میزبانــی از میلیون ها کاربر یکتای ایرانی، 
طرح صیانت، امنیت داده های کاربران، انحصارگرایی 
و... پرداختند. در این نشست مجازی خبرنگار «شرق» 
در پرسشی به مسائلی چون طرح صیانت و انحصار و 
مسائلی امنیتی مربوط به داده های کاربران پرداخت 
و پرسید که «آیا می توان گفت اسکای روم چشم امید 
به طرح صیانت یا موارد محدودکننده مشابه دارد؟» 
که خواهانــی در این باره گفت: باور ما این اســت که 
انحصار کمکی به کســب وکارها نمی کنــد. بلکه در 
فضای رقابتی است که کســب وکارها می توانند رشد 
کنند. ما باید با شایستگی خود و ارتقای کیفیت پلتفرم، 
میزبان کاربران بیشتری باشیم. اسکای روم تمایلی به 
انحصار ندارد. در ادامه محسن خواهانی هم در مورد 
مقوله امنیت اشاره کرد که این مبحث خیلی حساس 
و پرچالش است. یک بخش امنیت به انتخاب ابزارها 
و تکنولوژی هایی که استفاده می کنیم، مربوط است. 
راه حل ما این بوده که مرورگر یک ابزار امن تر اســت. 
مثلا الان دو  و  شش دهم میلیارد نفر از کروم استفاده 
می کنند که نشــان می دهد نرم افزار ما روی یک بستر 
امن توسعه داده شده است. همچنین ما از تکنولوژی 
وب RTC استفاده می کنیم که روی امنیت آن کار شده 
و شــرکت های بزرگی مثل گوگل روی توسعه آن کار 
می کنند.  موضوع دیگر مربوط به امنیت زیرساخت و 
سرورهای ماســت که در حال حاضر خودمان سرورها 
را تأمین کرده ایم و روی زیرســاخت داخلی اســت و 
توجه ویژه ای به امنیت زیرساخت ها داریم. همچنین 
ما در حال حاضر، داده ها را ذخیره نمی کنیم و داده ها 
صرفــا بین کاربران ترنســفر می شــود و دسترســی 
غیرمُجــازی اتفــاق نمی افتد. مــا توافق نامه هایی با 
مشــتریان خود داریم و تلاش می کنیم که ســرویس 
امنــی را در اختیار کاربرانمان قــرار بدهیم. نمی توان 
تضمینی داد و ممکن اســت که حتی ســرویس های 
مطرح هم دچار مشــکل شوند اما همه تلاش ما این 
اســت که بهترین خدمات را به کاربران ارائه بدهیم. 
علاوه براین و در این نشســت مجید خواهانی به بیان 
داستان شــکل گیری اسکای روم اشاره کرد که به سال 
۹۲ برمی گردد و بعد از آن با پشت سر گذاشتن چندین 
تجربه شکست، به حوزه آموزش آنلاین روی آوردند. 
ســال ۹۳ محصول فعلی شکل گرفته است. در سال 
۹۵، اســکای روم هویت حقوقی پیدا کرده و بعد از آن 
به محصولی دانش بنیان تبدیل شد. در اسفندماه سال 
۹۸ و با شــیوع کرونا، اســکای روم با استقبال گسترده 
عموم مــردم، مدارس و دانشــگاه ها و شــرکت های 
خصوصی و ســازمان های مختلف مواجه شــده که 
منجر به اسکیل ناگهانی اسکای روم شد و چالش های 
زیادی به وجود آمد. خواهانی همچنین در پاســخ به 
پرســش دیگر «شــرق» درباره مزیت های این پلتفرم 
و شرایطش در مقایســه با موارد مشابه خارجی هم 
گفت: خروجی نیمه اول سال ۹۹ این بود که ما بقای 
خود را حفظ کردیم و دســتاوردهای زیادی داشتیم و 
حجــم بالایی از کاربران به ما اعتمــاد کردند. از نیمه 
دوم سال ۹۹ تاکنون، بیشتر به تکمیل زیرساخت های 
فنی و کامل کــردن منابع انســانی پرداختیم. تاکنون 
افتخار داشــتیم که میزبان ۲۷ میلیــون کاربر ایرانی 
روی پلتفرم اسکای روم باشــیم. حضور یعنی چیزی 
حدود یک سوم جمعیت ایرانی از اسکای روم استفاده 
کرده اند. همچنین حدود ۴۰۰ میلیون نفرساعت رویداد 
را میزبانــی کرده ایــم. بیش از ۱۶ میلیــون رویداد در 
بستر اسکای روم برگزار شده است. یکی از ویژگی های 
پلتفرم ما حضور کاربران هم زمان اســت. رکوردی که 
در اسکای روم ثبت شده، عدد ۵۴۰ هزار کاربر هم زمان 
است. یعنی در یک لحظه بیش از نیم میلیون نفر روی 
ســرورهای ما حضور داشــته اند. ضمن اینکه رکورد 
برگزاری رویداد هم زمان در اســکای روم هم ۳۳ هزار 
رویداد در یک لحظه بوده است.  میزبانی از رویدادهای 
بزرگ علمی با حضور کاربرانی از ۴۵ کشور دنیا اعم از 
دانشجویان دانشگاه های معتبر دنیا و اساتید برجسته 
بین المللی هم از دیگر دســتاوردهای ما بوده است. 
رکورد دیگر اســکای روم این اســت که در یک رویداد 
به صورت هم زمان بیش از ســه هزار کاربر را میزبانی 
کنــد و این عدد در آینده بزرگ تر هم خواهد شــد.   اما 
اســکای روم چه برتری یا مزیتی نسبت به نمونه های 
مشــابه  معتبر ماننــد زوم (Zoom) و ادوبی کانکت 
(Adobe Connect) دارد؟ خواهانی در پاســخ به این 
پرسش «شــرق» هم گفت: اولین مزیت اسکای روم، 
ســادگی رابط کاربری بــوده و دوم مربوط به محیط 
فارسی آن است که کمک کرده به سهولت کاربری و 
مورد سوم مربوط به پشتیبانی و پاسخ گویی به کاربران 
اســت. ما برای پایداری هزینــه کرده ایم. صرف نظر از 
دورانی که با حملات دیداس مواجه بودیم، در ســال 
جدید اسکای روم پایداری بسیار بهتری را تجربه کرده 
است. این مزایا برای کاربران ایرانی موجب شده که از 
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در لایحه بودجه ۱۴۰۱، هیچ اعتباری برای حقوق و دستمزد نمایندگان مجلس در نظر گرفته نشده است

معافیت بی سروصدا از یک الزام قانونی دردسرساز
آیا نمایندگان مجلس سال آینده حقوق نمی گیرند؟

علی نبائی تبریز: انتشار لایحه بودجه ۱۴۰۱ حواشی 
به مراتب کمتری نسبت به لوایح سال های گذشته 
داشته اســت. البته نباید قدرت رسانه های حامی 
دولــت و سیاســت ســکوت را در ازای هر آنچه از 
ســازمان برنامه و بودجه دولت سیزدهم به بیرون 
درز می کنــد، نادیــده گرفت. به هر شــکل، کلیات 
لایحه بودجه ســال آینده، یکشنبه همین هفته در 
صحن علنی مجلس با ۱۷۴رأی موافق به تصویب 
رســید. لایحه ای که تمرکز آن بــر تراز دخل و خرج 
دولت با سیاســت هایی نظیر افزایش نرخ تســعیر 
ارز و انقباض در طرف مصارف با افزایش حداقلی 
حقوق کارکنان بوده اســت. امــا یکی از نکاتی که 
در لایحــه بودجــه خودنمایــی می کنــد، حرکت 
معکــوس در مســیر افزایش شــفافیت اســت تا 
جایی که برخلاف ســالیان گذشــته حتــی میزان 
حقوق و دســتمزد کارکنــان و نمایندگان مجلس 
نیز در آن شــفاف نیست. بررسی جداول مربوط به 
خلاصه بودجه دســتگاه های اجرائی در پیوســت 
اطلاعــات تکمیلی لایحه بودجــه ۱۴۰۱، حاکی از 
سانســور عجیب حقوق نمایندگان مجلس است. 
بر این اســاس، در جدول شــماره ۷ لایحه بودجه 
۱۴۰۱، عدد صفر ذیل ســتون «حقوق و دســتمزد» 
مجلــس خودنمایــی می کند. البتــه این موضوع 
ابدا به این معنی نیســت کــه کارکنان مجلس در 
سال آینده هیچ حقوقی دریافت نمی کنند؛ شواهد 
نشان می دهد عدد در نظر گرفته شده برای حقوق 
کارکنــان مجلــس کمــی آن طرف تر و در ســتون 
«ســایر» لحاظ شده اســت. تورق سایر بخش های 
لایحه حکایت از آن دارد که قرار است در سال آتی 
مجموعا بیش از هزارو۲۰۰ میلیارد تومان از منابع 
بودجه به مجلس شورای اسلامی تخصیص یابد؛ 
اما اساســا علت درج عدد صفــر در مقابل حقوق 
و دســتمزد حقوق کارکنان و نمایندگان مجلس و 
پنهان سازی این مبالغ در ستون «سایر» با چه هدف 

و منظوری انجام شده است؟
قانونــی  الــزام  یــک  از  بی ســروصدا  معافیــت 

دردسرساز!
«تمام وجــوه پرداختــی به کارکنان، بایســتی 
شــفاف و نظارت پذیر شــود!»؛ این شــاه بیت ماده 
۲۹ قانون برنامه ششم توســعه است. قانونی که 
هرچند باید از سال ۱۳۹۶ اجرا می شد  اما سرانجام 
از اواســط سال جاری با جدی شــدن الزام به ثبت 
اطلاعــات حقوق و دســتمزد مقامــات، مدیران و 
رؤسای همه دســتگاه های اجرائی قوای سه گانه 
از سوی ســازمان اداری و اســتخدامی رنگ و بوی 
تازه ای گرفت. براساس قانون یادشده، دستگاه های 
اجرائــی کشــور موظف انــد  اطلاعــات مربوط به 
هرگونه پرداخت مســتمر و غیرمســتمر به صورت 
نقدی و غیرنقدی در قالب های حقوق، فوق العاده، 
کمک هزینه، کارانه، هزینه و... را در سامانه کارمند 
ایران موســوم به «پاکنــا» ثبت کننــد. البته بنا بر 
اظهارات رئیس سازمان اداری و استخدامی تا ۲۹ 
آبان ۱۴۰۰ از میان ۱۵۱ دســتگاه مادر، ۱۷ دســتگاه 
از جمله وزارت نفت، ســتاد مبارزه با مواد مخدر، 
دبیرخانه شورای نگهبان و ستاد قوه قضائیه هیچ 
اطلاعاتی در این سامانه ثبت نکرده اند؛ اما به تازگی 
اعلام شده است که علاوه بر تعهد شفاهی وزرای 
مربوطه، از معاونان دستگاه های متخلف نیز برای 
بارگذاری جزئیات حقوق و دستمزد کارکنان تعهد 

کتبی گرفته شده است.
همان طورکه گفته شــد، براســاس مــاده ۲۹ 
قانون برنامه ششــم توســعه، اعطــای بودجه به 
دســتگاه های اجرائی منوط به ثبت کیفیت توزیع 
آن میان کارکنان خود در ســامانه پاکنا شده است. 
به همین دلیل به نظر می رســد انگیزه اصلی برای 
صفرشــدن این رقم به نوعی مستثناشــدن پنهانی 
و بی ســروصدا از ثبــت اطلاعات در این ســامانه 
اســت؛ چراکه طبــق دســتورالعمل های اجرائی 
قانون بودجه ۱۴۰۰، مبنای این ســامانه تنها جدول 
شــماره ۷ قانون بودجه است نه سایر بخش های 
آن؛ ازاین رو  معافیت نمایندگان و کارکنان مجلس 
از ثبــت اطلاعــات حقــوق و دســتمزد بدعتــی 
مأیوس کننــده و به معنای انحــراف قانون گذار از 
مصوبات خودش اســت؛ این در حالی اســت که 
مجلــس باید، پیشــتاز شــفافیت و در خط مقدم 

اجرای قوانین باشد.
نظام مالی مجلس شفاف نیست!

در همین رابطه، محمود صادقی، نماینده سابق 
مجلس شورای اســلامی، در گفت وگو با «شرق» 
دربــاره وضعیــت تخصیص بودجــه به مجلس 
شــورای اســلامی می گوید: نظام مالــی مجلس، 
نظام ویژه ای هست که از قانون محاسبات عمومی 
مستثنا شده است. قانون «نظام مالی مجلس» در 
ســال ۱۳۷۲ به تصویب رسیده است و مطابق این 
قانون، آیین نامه ای پیش بینی شــده و اموری مانند 
تنظیم و تفریغ بودجه براساس آن باید انجام شود. 
اما با گذشــت حدود ۳۰ ســال هنوز این آیین نامه 
نوشــته نشــده و امور نظام مالی مجلس از طریق 
کمیســیون تلفیق بودجه انجام می شود که فرایند 
کاملا غیرشــفافی دارد. مطابــق آیین نامه داخلی 
مجلس، هیئت رئیســه مکلف است گزارش تفریغ 
بودجــه را در اختیار نمایندگان قــرار دهد، اما این 
کار انجام نمی شــود. صادقی می گویــد: آیین نامه 
اجرائی از چندین سال قبل با همکاری حسابرسان 

دیوان محاســبات تهیه شــده  اما متأســفانه اجرا 
نمی شــود، زیرا باعث نظارت بیشــتر و محدودیت 
رئیــس مجلــس در موضــوع بودجه می شــود؛ 
بنابراین مسئله غیرشفاف بودن نظام مالی مجلس 
مســئله ریشه داری است. در زمان مجلس دهم با 
تلاش هایی که انجام شــد، گزارش تفریغ در اختیار 
خبرنگاران قرار گرفت اما باعث نشــد مجلس به 

این موضوع تن دهد.
رئیس سابق فراکسیون شفاف سازی مجلس با 
انتقاد از ادامه روند غیرشفاف نظام مالی مجلس، 
گفت: با توجه به روی کارآمدن مجلس یازدهم با 
شعار شفافیت، انتظار می رفت قدمی برای بهبود 
و شــفافیت وضعیت بودجه و اعتبارات مجلس 
برداشــته شــود  اما متأســفانه غیر از تبلیغات و 
هیاهــو کار دیگــری نکردنــد. وقتی نهــادی که 
به دنبال شــفافیت سایر دستگاه هاست و این ابزار 
را نیز دارد، یعنی دیوان محاســبات مطابق اصل 
۵۵ قانون اساسی به عنوان مسئول تفریغ بودجه، 
گزارش آن را به مجلس می دهد، نحوه هزینه کرد 
بودجه و حقوق کارکنان خودش غیرشفاف است، 
چگونه می تواند از سایر دستگاه ها انتظار شفافیت 
داشته باشــد. در چنین وضعیتی، شفافیت توسط 
هیچ دســتگاهی جــدی پیگیری نمی شــود؛ زیرا 
وقتی مقام ناظر خود غیرشــفاف است، نمی توان 
از دســتگاه های تحــت نظارت انتظار شــفافیت 

داشت.
علت هراس نمایندگان از شفافیت چیست؟

صادقی با اشاره به تصویب قانون ثبت حقوق 
و مزایا توســط مجلس دهــم می گوید: این قانون 
عام اســت و هیچ دســتگاهی از ثبــت حقوق و 
دســتمزد کارکنان خود در ســامانه کارمند ایران 
مستثنا نشده و هرگونه استثنائی تخلف محسوب 
می شــود. مجلس نیز از ثبت حقوق و دســتمزد  
مســتثنا نیســت و صرفــا نظام مالــی مجلس از 
محاســبات عمومی خارج شــده است. زمانی که 
نماینده مجلس بودم، وقتی از حقوق و دســتمزد 
من سؤال شد، صادقانه جواب دادم. فردای آن روز 
هجمه ای علیه من شکل گرفت و تذکر ات فراوان 
درباره اینکه چرا حقوق و دســتمزد یک نماینده را 
اعلام کردید. دلیــل نمایندگان برای نگفتن حقوق 
و دستمزد این بود که وقتی به حوزه های انتخابی 
مراجعه می کنند، بایــد در قبال این حقوق بالا به 

مردم پاسخ گو باشند.
صادقی ادامه می دهد: در صورت شفاف بودن 
حقوق و دســتمزد نمایندگان، آنها با پرسشــگری 
مردم رو به رو می شوند و چون پنهان کاری نهادینه 
شــده، نمی تواننــد پاســخ گوی مردم باشــند؛ اما 
وقتی مجلس شــعار عدالت حقوق و دستمزد  را 
می دهد، نباید از این موضوع فرار کنند. عضو سابق 
فراکسیون شفافیت در ادامه می گوید: ممکن است 
براســاس نظر کارشناسی، میزان حقوق نمایندگان 
مجلس توجیه داشــته باشد؛ اما وقتی پنهان کاری 
می شــود و شــفافیت وجود ندارد، محل اشــکال 
می شود و منشــأ بروز مشکلات بعدی خواهد شد. 
وقتی مانند بعضی از نظام های غربی دســتمزد ها 
شــفاف باشــد، مردم در مقام ناظر هستند. ممکن 
است به این اعداد و ارقام دریافتی اعتراضی داشته 

باشند، اما از پنهان کاری جلوگیری می شود.
برخی دستگاه ها در برابر قانون قلدری می کنند!

همچنین، مهدی پازوکی، استاد دانشگاه علامه 
طباطبایــی، در گفت وگــو با «شــرق» درباره ثبت 
اطلاعات حقوق و دســتمزد بعضی از دســتگاه ها 
در ســامانه کارمنــد ایــران می گویــد: قانون ثبت 
اطلاعات حقوق و دســتمزد، برای همه دستگاه ها 
لازم الاجراســت. اگــر دســتگاهی از ثبــت ایــن 
اطلاعات خودداری کرده، باید حقوق و دســتمزد 
حقوق بگیران آن دســتگاه تا زمــان ثبت اطلاعات 
قطع شــود. بعضی از دستگاه  و سازمان ها ، از ثبت 
اطلاعات حقوق و دستمزد کارمندانشان خودداری 
می  کنند. در بعضی از دستگاه ها مبالغی به عنوان 
رفاهی به کارمندان پرداخت می شود که گاهی این 
مبالغ بــه اندازه حقوق کارمند اســت؛ اما به دلیل 
عدم ثبت در فیش حقوقی، همه دریافتی کارکنان 

شفاف و نظارت پذیر نخواهد شد!
پازوکی با اشــاره به ایجــاد تعهد مالی بعضی 
از دســتگاه ها بــرای دولــت می گویــد: بعضی از 
دســتگاه ها نه تنهــا اطلاعات حقوق و دســتمزد 
کارمنــدان خود را در ســامانه ثبت نمی کنند بلکه 

خارج از بودجه مصوب، بــرای دولت تعهد مازاد 
ایجاد می کنند. ایــن کار به معنی تصرف در اموال 
عمومی اســت و باید خاطیان بــه دادگاه معرفی 
شــوند. در لایحــه بودجــه ۱۴۰۰، بودجــه جاری 
مجلــس ۵۷۱ میلیارد تومان بــوده، این بودجه از 
طرف دولت به ۶۲۳ میلیــارد تومان افزایش پیدا 
کــرد اما نهایتا مجلس با اعمــال قدرت عدد ۹۹۱ 
میلیــارد تومــان را برای خود به تصویب رســاند؛ 
یعنی بیــش از ۳۰۰ میلیارد تومــان بودجه جاری 
مجلس شــورای اسلامی در فرایند مذکور افزایش 

پیدا کرد.
افزایش بیش از ۳۰۰ میلیاردی بودجه مجلس

او درباره افزایش بودجه مجلس هم می گوید: 
طبــق قانون در ســال ۱۴۰۰ حقوق هر فــرد نباید 
بیــش از دومیلیــون و ۵۰۰ هــزار تومــان افزایش 
یابــد، درحالی که کل نماینــدگان مجلس ۲۹۰ نفر 
و کارمنــدان آن حدود هزارو ۲۰۰ نفر هســتند، این 
افزایش حــدود ۴۰ میلیارد تومان برای کارمندان و 
نمایندگان مجلس خواهد بود. اما چرا باید بودجه 
مجلس بیش از ۳۰۰ میلیارد تومان افزایش یابد؟ 
متأســفانه مجلس بــه خاطر رفتار غیرشــفاف و 
قدرتی کــه دارد، در تصویب بودجــه خود اعمال 
نفوذ می کنــد. البته در بودجه ســال ۱۴۰۱ نیز این 
عدم شــفافیت در بودجه حقوق و دستمزد برخی 

دستگاه ها از جمله مجلس شورای اسلامی با درج 
عدد صفر مقابل ســتون مربوطه در لایحه بودجه 
وجود دارد. درست نیمه بهمن ماه سال گذشته بود 
که کلیات طرح شــفافیت آرای نمایندگان با وجود 
کســب ۱۵۳ رأی موافق، در خانه ملت رأی نیاورد 
و به نوعــی مجلس یازدهم بــا این طرح مخالفت 
کرد. هرچند تنهــا ۶۳ نفر از مجموع ۲۳۴ نماینده 
حاضــر در آن جلســه، رأی مخالف بــه این طرح 
دادنــد  اما به دلیل آنکه اصــلاح آیین نامه داخلی 
مجلس حداقــل به دوســوم آرای نمایندگان نیاز 
دارد، شــفافیت آرای نمایندگان دســت کم تاکنون 
به محاق رفته و به تعبیر برخی یک ســابقه منفی 
بــرای مجلس یازدهــم تلقی می شــود. با وجود 
این بررســی لایحه بودجه ۱۴۰۱ حاکی از معافیت 
قانون گذار از یک قانون شــفافیت زای دیگر است! 
موضوعــی که می تواند نمره منفی دیگری را برای 

اجاره نشینان خانه ملت رقم بزند.
مجلس یازدهم کــه برخــی از نمایندگان آن، 
سرلیســت دریافت واکسن آنفلوانزا بودند و برخی 
از دیگر نیز ماشین های پیش کشی خودروسازان را 
به دلیل شاسی بلند نبودن قبول نداشتند، قرار است 
در ســال آینــده ۱۱٫۵۲۰٫۰۰۰٫۰۰۰٫۰۰۰ریال معادل 
هزارو ۱۵۲میلیارد تومــان بودجه دریافت کند که 
در صورت تصویب لایحه با شــرایط فعلی، نحوه 
هزینه کــرد این بودجه نیز کامــلا به خود مجلس 
واگذار می شــود و با ابتکاری مثال زدنی، نمایندگان 
هم از ثبت اطلاعات حقوق و دســتمزد در سامانه 

کارمند مستثنا خواهند شد!
جالب اینجاست که به گفته مجتبی ذوالنوری، 
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس شــورای اســلامی، برای هر یــک دقیقه 
وقت مجلس، به طور معمول بیش از صد میلیون 
تومــان هزینه می شــود که اگر ابنیــه و امکانات و 
ســود و ســرمایه را هم حســاب کنیم، این تریبون 
بیــش از این ارقام بــرای مردم خــرج بر می دارد. 
نکته تأسف برانگیز این است که با وجود هزینه  کرد 
قابل توجــه و البتــه غیرشــفاف، اکثــر خروجــی 
تصمیمات مجلس، تصویب طرح های جنجالی و 
دردسرسازی مانند صیانت از فضای مجازی و رفع 

و رجوع حواشی و پیامدهای آن می شود.

ادامه از صفحه 2

 هاشمی، سیاست مدار عمل گرا  
 هرچنــد او پیش از انقلاب به اروپا و آمریکا ســفر 
کرده و مــدت مدیدی را صرف مطالعه این کشــورها 
کرده بود. بــا این وجود تنش زدایی و تعامل با غرب به 
شمول آمریکا از مهم ترین برنامه های دولت هاشمی در 
سیاست خارجی در دوره هشت ساله رئیس جمهوری 
بود. پروژه عظیم بازســازی ویرانی های ناشی از هشت 
سال جنگ، دستاورد همین رویکرد در جذب منابع مالی 
از کشــورهای مختلف جهان بود. هاشمی به تعامل با 
آمریکا باور داشت و مشاور امینی برای رهبری و کشور 
در دستاورد سترگ توافق هسته ای در سال ۱۳۹۴ بود که 
آمریکا محور اصلی و بقیه کشورها تنها در حکم ویترین 
مذاکــرات منتهی به برجام بودنــد. کلیپ گفت وگوی 
هاشمی با رهبری در مورد آمریکا از ماندگارترین اسناد 
کشور و نمایانگر دلسوزی و نگرانی متعهدانه هاشمی 

برای گره گشایی از یکی از معضلات کشور بود.
۷- جمع بیــن دو ویژگی دولتمــردان و انقلابی از 
پیچیده ترین رموز شــخصیتی سیاســت مداران است. 
زنده یاد شــریعتی توصیفی عمیق دربــاره «نهضت و 
نظــام» دارد. هاشــمی در زمره سیاســت مدارانی بود 
که توانســته بود در کنار وظیفه سنگین دولتمردی، به 
گفته شهید سلیمانی ســردار پرافتخار کشور، کسی که 
برجسته ترین فرد کشور در شــناخت از منطقه بود، در 
مراسم وداع هاشمی که در نهایت صداقت از احساس 
خلأ «فقدان هاشمی» گفت، به عنوان مشاوری مجانی 
برای جنبش های آزادی بخش باشــد. دیدگاه هاشمی 
درباره فلســطین به عنوان  دیرپاترین زخم استعمار در 
خاورمیانه در آخرین ســال های زندگی همان نظر بود 
که با ترجمه کتاب «کارنامه سیاه استعمار» در عنفوان 
جوانی نشان داده بود. هنر هاشمی پرهیز از رفتار های 
هیجانی هزینه ساز برای کشور در عین حفظ اعتقادات و 
باورهایش بود. به یاد دارم در اوج اختلافات بخشی از 
سیاسیون کشــور درباره رابطه با لیبی و سرنوشت امام 
موسی صدر، هاشمی از رابطه با سرهنگ قذافی دفاع 
کرد. کشــوری که با حمایت  از ایران نقش قابل توجهی 
در جلوگیــری از عرب-فارس کــردن جنگ تحمیلی و 
موشک های اهدائی او سهم برجسته ای در بازدارندگی 
در جنگ شهرها داشــت.  به رغم این ویژگی ها اعتراف 
می کنم که این تمام وجوه شخصیتی زنده یاد هاشمی 
نیست و زندگی سیاسی این سیاست مدار نامدار مصون 
از خطا و اشــتباه نبود. ضمن اینکه نباید فراموش کرد 
سیاست مداری در جهان را نمی توان یافت که مصون از 
خطا باشد. هر چه گویم عشق را شرح و بیان / چون به 

عشق آیم خجل باشم از آن.
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